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И отново за това с какво 
познанието за древността 
може да помогне на модер-
ния човек. „Покрай „са-
мотните“ ми занимания с 
историята на древната ци-
вилизация имах късмета да 
се срещна с уникални хора, 
сред които Игор Владими-
рович Виноградов, Юрий 
Яковлевич Перепьолкин и 
неговият ученик Андрей 
Леонидович Вассоевич, 
Игор Михайлович Дяко-
нов, Олег Дмитриевич 
Берлев, Борис Борисович 
Пиотровски, а по-късно в 
Оксфорд – с Джон Бейнс, 
Яромир Малек и Ричард 
Паркинсън. 
Днес в НБУ има бакала-

върска програма, а студен-
ти и от други специално-
сти могат да запишат от II 
курс и втора специалност 
„Египтология“. От две го-
дини се дава и стипендия 
на първокурсници, избра-
ли да изучават науката за 
древната цивилизация. 
Има и магистърска про-
грама, а от т.г. и втора 
магистърска, в рамките на 
„Управление на туризма“. 
Египтологията е застъпена 
и в докторски програми. 
Единият от сегашните 

докторанти е стипендиант 
на Университета, а стипен-
дията му е 850 лв. Разбира 
се, докторантите са и асис-
тенти. „Имаме и съвместна 
докторска програма със 
Сорбоната – с двоен нау-
чен ръководител. В края 
на септември предстои 
защита на докторската теза 

на първия млад учен по 
тази програма“, пояснява 
проф. Игнатов.
Но акцентът на египто-

логията в НБУ са експе-
дициите на терен. За ор-
ганизирането им се грижи 
най-вече Институтът по 
египптология. От 2010 г. 
нашите учени имат раз-
решение за самостоятел-
ни разкопки. Проучват 
гробница на жрец, която е 
в близост до Ремесеума – 
мемориалния храм на Рам-
зес II, на западния бряг на 
Луксор. „Преподаватели 
и студенти сме първите, 
които виждаме тези тек-
стове, описваме ги и ги 
разчитаме. Задачата ни ще 
свърши с реставрацията и 
консервацията на гробни-
цата, за да стане тя достъп-
на за туристите. След това 
ще можем да публикуваме 
и резултатите“, пояснява 
проф. Игнатов.
Институтът по египто-

логия, чийто създател и 
директор е той, не само ор-
ганизира експедиции, но и 
издава Jurnal of egiptology 
studiеs. Неговите сътруд-
ници се занимават и инди-
видуално със студентите, 
най-вече по разчитане на 
текстове. Накратко, той 
е генераторът на всич-
ки идеи за развитието на 
египтологията у нас.
Каква мечта може да има 

един „самотен бегач“ на 
разстояния от хиляди ве-
кове? „Един ден в Луксор 
да има София хауз, така 
както има Чикаго хауз на-
пример“, завършва проф. 
Игнатов.

Египтологията е...

Галя МЛАДЕНОВА

Университетите 
да имат право на 
производствена 
и търговска дей-
ност, които да бъ-
дат свързани със 

стопанската реализация на създа-
дената от тях научна продукция. 
Това предвиждат предложения за 
промени в Закона за висшето об-
разование, които бяха подкрепени 
на първо четене на заседание на 
комисията по образование и наука 
в парламента. Част от предложе-
нията на народния представител 
проф. Борислав Борисов е и про-
мяна на регламента при разкрива-
не на образователни институции 
в чужбина и на образователен 
франчайзинг. Право на това ще 
имат университетите с инсти-
туционална оценка между 8 и 
10 от Националната агенция за 
оценяване и акредитация и с 
програмна акредитация за съот-
ветната специалност между 8 и 
10. Предвижда се процедурата 
да бъде по-гъвкава, за да може 
повече образователни институ-
ции да могат да осъществяват 
образователна дейност в чужбина. 
Ресорният зам.-министър проф. 
Николай Денков коментира, че 
МОН подкрепя предложението по 
принцип, но препоръчва между 
двете четения да бъдат засилени 
предвидените мерки за контрол, 
за да се избегнат злоупотреби. 
Предложения за прецизиране 
на текстовете за образователния 
франчайзинг са внесли и народ-
ните представители Борислав 
Великов и Милен Михов.
На заседанието на комисията 

Университетите 
с право 
на производство
Какво още предвиждат предложенията за 
поправки в Закона за висшето образование

бяха разгледани общо пет пред-
ложения за промени в закона, 
които бяха подкрепени от депу-
татите. Както в. „Аз Буки“ писа, 
предложението на Министерски 
съвет засяга 

промяна на философи-
ята на финансиране 

на висшите училища и увелича-
ване на средствата, които универ-
ситетите получават за качеството 
на обучението. Проф. Денков 
коментира, че с предложенията 
екипът на МОН не приключва 
темата за промени в нормативната 
база. „Това са най-спешните мер-
ки, за които е необходимо да се 
реагира колкото се може по-бързо 
и да влязат в действие колкото се 
може по-скоро“, категоричен е 
професорът.
На заседанието бяха подкрепе-

ни още предложенията на народ-
ния представител Милена Дамя-
нова за промени в дейността и 

организацията на Националното 
представителство на студентски-
те съвети, както и предложенията 
на депутата Петър Славов за про-
мени при избора на ректори.
Предложенията на проф. Бо-

рисов предвиждат още предос-
тавяне на по-големи правомощия 
на Националната агенция за 
оценяване и акредитация. Тя ще 
може да прилага санкции като 
намаляване на акредитацион-
ните оценки или отнемане на 
акредитация. Предвижда се при 
провеждане на акредитацията 
член на академичен състав да 
може да участва в акредитацията 
само на едно висше училищe.
Според сега действащия за-

кон един преподавател може да 
участва в акредитацията на два 
университета. Професорът пред-
лага да се премахне ограничени-
ето за държавните университети 
за платен прием, който да не над-
хвърля 5 на сто от капацитета на 
държавното висше училище. 

Проф. Тодор Танев, министър на 
образованието и науката:

През последните години системата на висшето об-
разование у нас се разшири значително. Броят на сту-
дентите в държавните висши училища нарасна до 190 
хиляди, а във всички висши училища – над 240 хиляди. 
През последната година студентите започнаха да на-
маляват. Предлагаме нова философия на финансирането 
на висшите училища, която залага не на количеството 
на обучаваните студенти, а на качеството на тяхната 
подготовка. Законопроектът е синхронизиран със Стра-
тегията за развитие на висшето образование до 2020 
г., гласувана от Народното събрание, както и с новата 
Оперативна програма „Наука и образование за интели-
гентен растеж“.
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Финансирането на висшите училища ще зависи от качествената подготовка на студентите

Вицепремиерът Томислав 
Дончев откри научноиз-
следователски комплекс в 
Техническия университет 
в София. Изследванията в 
новата инфраструктурна 
база ще се осъществяват 
с най-модерни методи и 
подходи, включително на 
виртуалното инженерство 
(моделиране, симулиране, 
визуализация), за микро/
наноизмервания, мони-
торинг и валидиране в 
областта на енергийната 
ефективност. В комплекса 
има и няколко лаборато-
рии – „3D-технологии и 
бързо прототипиране“, 
„Микро- и нанотехноло-
гии“, „Нови материали 
и наноструктури, експе-
риментална площадка за 
изследване на ВЕИ техно-
логии. Доставени са и вече 
са в експлоатация 3D-сис-
теми от най-висок клас за 
моделиране, симулации и 
3D-принтиране.
Комплексът е в обновена 

сграда с обособени поме-
щения за 14 изследова-

телски лаборатории, която 
отговаря на европейските 
изисквания за сграда с 
почти нулево потребление 
на енергия. Това ще създа-
де подходящи условия за 
работа на студенти, док-
торанти и учени. Новата 
структура ще консолидира 
изследователския капаци-
тет в стратегическите за 
ТУ – София, и приоритет-
ни за България области, 
спомагащи развитието на 
иновативни и конкурент-
ни технологии, продукти 
и висококвалифицирани 
млади специалисти и уче-
ни. Аз Буки

14 нови лаборатории 
в Техническия в София

Томислав Дончев


